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Tamara van Ark is pr0cesontwerper, ln haar vrije lijd 0ntspant zij zich graag

actief 0p de skates langs de Maas in Rottedam.

Panfox heeft een eigen visie 0p 0rganisaties, maar 00k 0p mensen. Dat zul je merken. De mate waarin iij gr0eit en je

0ntwikkelt, is bepalend v00r 0ns succes. Daarom investeren wij graag in jouw vakinhoudelijke en pers00nlijke kwaliteit. Het

c0ntinu uitwisselen van wederzijdse experlise, professionele uitdaging en plezier in het werk staan hierbij v00r0p.

Wij zoeken nieuwe collega's voor Tamara, Naast jong talent dat zich wil ontwikkelen tot functioneel ontwerper,

informatieanalist of gegevensspecialist zoeken wij ook ervaren inlormatiseerders. Panlox biedt een uitdagende toekomst voor

organisatie- en informatiearchitecten, informatieplanners, pr0ces0ntvverpers, ervaren projectmanagers en systeem-

architecten. Wij bieden een uitstekend salaris, alle nodige ondersteuning, prettige collega's en eerlijke groei. Als je wilt, kun

jB eerst met een toekomstige collega praten. Bel v00r meer informatie ol stuur je sollicitatie naar: Dick Heerschop, Human

Resource Manager, postbus 203, 5240 AE Rosmalen, telefoon 073-5282833, lax 073-5282830, e-mail: succes@panfox,nl.

Wil le Panfoxers ontmoeten, meer rlan ons weten o{ elektronisch solliciteren, bezoek dan onze website:www.panlox.nl

Iemand met plezier
werL, preste&t het

PANFOt'
ln{0rmatisering onder architectuur

pr0ces0ntwerp, het onder architectuur 0nlwerpen en realiseren van een duutzame en llexibele inl0rmalievo0rziening en het professionaliseten van ICT'ers en -managemenl.

Panf0x is 0nderdeel van de 0rdina Groep

0t99.57
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Tamara:"lk heb in Bltterdan Bestuurskunde

gesludeetd. Panfox biedt mij de cuttuur en de

m0gelijkheden v00t vakinh0udelijke en persoonlijke

ontwikkeling. Het klikte meteen. ln het traineejaar

heb ik de Vakopleiding 0nlwerpen onder

Archilecluur gev0lgd, evenals 0pteidingen gericht

0p de perco1nlijke gt1ei en de adviesptaktijk.

Mede door de glede begeteiding heb ik nijn draai

snel gevonden. ln mijn huidige opdracht werk ik

aan het optinaliseren en verbeteren van

bedrijfsprocessen. Daat kan ik nijn kennis

gebruiken en daar ligt mijn kiacht. lk heb het dus

prina naar mijn zin."

Voorwoord

Het is zomer, Leiden is leeg, Nederland droogt langzaam op van natte

maanden en iedereen weg. Voor u ligt dan ook het zomernummer van de

Bestuurskundige Berichten.

Komkommer tijd alom, behalve in de BB. U kunt lezen over Haagse

annexatieperikelen, de bijzondere positie van Washington binnen de Vere-

nigde Staten en overhet vijftien jarig bestaan van de BB. Dit lustrum hangt

uiteraard nauw samen met het B.I.L.-lustrum, dat eind mei zeer succesvol

is gevierd. De B.I.L. houdt langzamerhand op met puberen en begint
volwassen te worden. Levend bewijs daarvoor is het Leidse initiatief voor
het oprichten van een Europese Studievereniging. Een verslag van de eerste

bijeenkomst is te vinden achterin dit blad.

Debat neemt een stevige plaats in binnen dit nummer. Bent u voor het
homohuwelijk, heeft u snel uw mening klaar over allochtonen? Treedt in
debat met BB-redacteuren via e-mail of brief. Reacties op opiniestukken
zullen zeker worden geplaatst.

Net als in de vorige BB wordt u een medewerker van het Departement
Bestuurskunde voorgesteld: de Onderzoeker in Opleiding Jorg Noll. Bij
sommige organisaties wordt je als stagair rondgereden in een Mercedes
met chauffeur en krijgen je reisjes naar Brussel, Frankrijk en Canada

aangeboden. Dit overkwam Bob Swinkels, oud-hoofdredacteur van de BB

De BB is het semi-wetenschapelijke blad voor bestuurskundestudenten in
Leiden. Om dit accent meer naar voren te laten komen, zullen het aanko-
mende jaar kwalitatief goede werkstukken gepubliceerd mogen worden in
de BB, bewerkt tot artikel-vorm. Om dit goed te laten verlopen hebben we
een of twee editors nodig, en uiteraard bewerkte werkstukken. Bij deze
nodig ik u uit te solliciteren.
)
Joost van Halem
hoofdredacteur
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Interview met Jiirg Noll

Joost van Halem
Studenten kennen de binnenstad van Leiden op hun
duimpje. Met het departement bestuurskunde zit dat wel
anders. Hoogleraren zijn vaak wel bekend, net als de

meeste andere docenten. Bii bestuurskunde lopen ech-

ter nog een aantal mensen rond die geen les gevenr maar
wel onderzoek doen. In dit artikel maakt u kennis met

Jiirg Noll, onderzoeker in opleiding (O.I.O.) sinds voor'
jaar 1999.

15
o

15

22

23

25

26o

. "'Helmuth Kohl wil gtaag dat men-

sen hem lief vinden, dat ze hem waar-

deren." Jdrg studeerde in 1998 na

zes en een halfjaar af op Kohl en de

Duitse hereniging. In januari van dit
jaarnam hij deel aan de discussie over

het verzwijgen van CDU-sPonsoren
door de oud-bondskanselier. Wie de

opiniepagina's van het NRC leest, is

hem tegengekomen met een stelling
die velen tegen de borst stootte, maar

wel op wetenschappelijk onderzoek
gebaseerd is: Kohl is geen machts-
politicus, hij zoekt slechts naar be-

vestiging.
Als eerste luitenant bij de Duitse
Alarmreserve (reservisten, geheel

iets anders dan onze Nationale Re-
' -t"*.; is Jorg af en toe werkzaam in

een oefenfunctie bij onder meer bij
de NAVO. Zijn huidige baan is On-
derzoeker in Opleiding aan het depar-

tement voor bestuurskunde. Wat doet

deze Duitse politicoloog en reserve-

officier als promovendus in Leiden?

Naar Nederland
Nahet gymnasium tehebben doorlo-
pen aan een Gesamtschule vlakbij
Miinster diende de dienstplicht zich
aan. Als vrijwilliger ging hij langer dan

verplicht het leger in: gedurende twee
jaar was hij fulltime 'burger in uni-
form'. In april 1990 verliet hij het le-
ger met een officiersrang en duide-

lijke affiniteit voor defensie. Omdat
zijn geplande studie economie pas in
oktober begon, ging hU uitzendwerk
doen, onder meer bij Hoogovens in
Ijmuiden. Het was hier, in een kroeg
in Wijk aanZee, dat hij zijn huidige
Nederlandse vrouw leerde kennen.
De studie economie aan de oudeuni-
versiteit van Siegen begon echter al
snel, en Jdrg moest terug naarDuits-
land. De studie was, in eigen woor-
den, "vreselijk, ik ben economie wer-
kelijk ontvlucht. We zaten met dui

daar heb je die
Duitser weer

zend man in een zaal, en ln een zaal
naast ons volgde nog eens vijftronderd
studenten het college per video".
Politiek trok meer dan economie, en
na overleg met zijn Nederlandse
vriendin schreef hd zich in aandeVrije
Universiteit in Amsterdam voor de
studie politicologie. Toch, het cultuur-
verschil was groot. In Duitsland was

het normaal om tijdens hoorcolleges
in debat te gaan met de docent. De
grondhouding van studenten was kri-
tisch, intemrpties waren aan de orde
van de dag. Deze houding werd in
Nederland door studenten niet altijd

gewaardeerd. 'Daar heb je die Duit-
ser weer' hoorde hij medestudenten
wel eens zeggen. Van de kantvan de

docenten-was dit zekerniet te horen.
Docenten, ook in Amsterdam, waren
blij met kritische studenten.

Kohl
Tijdens zijn studie kreeg Jdrg de mo-
gelijkheid drie maanden onderzoek te

doen bij de politie. Ook deed hij een

half jaar mee met een onderzoek van
zijn vakgroep naar de invloed van de

media op de Duitse verkiezngen.Z\jn
eindstage deed hij in Duitsland bij het

ministerie van defensie. Bij de staf-
directie EU/WEU, vallend onder de

Duitse bevelhebber der strijdkrach-
ten, was werk te doen precies op het
snijvlak tussen politieke en militaire
aangelegenheden. Stage en scriptie
horen op elkaaraan te sluiten, daarom

leek de WEU wel interessant als

scriptieonderwerp, dacht hij. Tijdens
de stage bleek de WEU echter een

onbelangrijke, niet erg boeiende or-
ganisatie te zijn. Wat wel duidelijk
werd, was dat Kohl ook dagelijks een

stempel op het werk van het ministe-
rie drukte, wat niethelemaal overeen-

kwam met zijn staatsrechterlijke be-

voegdheden. Hiermee was de belang-

stelling van J6rg voor de Duitse kan-
selier gewekt. Wat was Kohl voor
een man. Was heteen machtspoliticus

De Bestuurskundige Berichten wordt sinds kort ook op het internet ge-

publiceerd op de B.I.L.-website:

http : I I welcorne . to lbil
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precies wilde gaan
doen stond niet vast,

maar toen hij een ad-

vertentie uit Leiden zag

waarin werd gevraag

om promovendi, wist
hijhetzeker. Nietwer-
ken en geld verdienen
maar de wetenschap
was wat trok. Er wer-
den vier O.LO. ge-
vraagd voor onderzoek
naar crisis en hervor-
mingen. Een van de
onderzoeken zou gaan

over crisis en hervor-
mingen bij defensie-
beleid. De universiteit
Leiden trok iiberhaupt
vanwege zijn 'stan-
ding' en het thema
sloot aan bij zijn ach-
tergrond: defensie en
overheid.

Professor dr. P 't Hart en dr. R.A.
Boin waren bezig met het opzetten
van een onderzoeksgroep naar crisis
en institutionele hervorming. In hun
eigen onderzoek stellen ze dat niet na
elke crisis een heworming plaats vindt
en dat niet elke hervorming succes-
vol is die plaats vindt na een crisis.

Binnen dit thema mag hij onderzoek
doen naar de krijgsmacht. Worden
naar aanleiding van crises in de we-
reld voorstellen gedaan voor verbe-
teringen en hervormingen bij defen-
sie? Heel concreet houdt J6rg zich
op dit momentbezig met devolgende
vraag: Waarom maken westerse de-
mocratiedn, na de val van de Berlijnse
muur, verschillendekeuzes, ook al li.ykt

de omgeving hetzelfde? Als casus
bestudeert hij op dit moment de
dienstplicht. Waarom kiezen verschil-
lende landen verschillende vormen

macht was
symptoom o
voor zucht
naar erken-

nmg

van dienstplicht of schaffen het hele-
maal af?

Toen hij begon wist hij alleen iets af
van defensie in het algemeen. Crisis

en hervormingen, bestuurskunde
maar ook de Nederlandse defensie-
organisatie waren compleet nieuw
voor hem. In zekere mate gold dit ook
voor de drie O.I.O.'s die gelijktijdig
met hem begonnen. Elk moest zijn of
haar thema in verband brengen met
crisis en hervormingen. Sander Dek-
ker houdt zich op dit moment bezig
met de implementatie van concrete
hervormingsaanbevelingen aan-
gaande opsporing, Fleur Alink onder-
zoekt hervormingen in de asielsector.

Sandra Resodihardjo ten slotte is be-
zig met detentie. Als assistent in op-
leiding (A.I.O.) bij het project is

Sanneke Kuipers aangesteld. Zij on-
,J -ierzoekt veranderingen in de sociale

zekerheid.
Allen zijn ze druk bezig methet schrij-
ven en presenteren van papers op
congressen in binnen- en buitenland,
net als het doen van onderzoek in
het buitenland. Door zijn late keuze
voor het definitieve onderwerp is hij
zelf wat verlaat met dit proces.

Jdrg heeft zijn onderzoeksopzet zelf
geschreven. Bij binnenkomst kreeg hij
dus niet een kant en klare opzet aan-

geleverd. Het onderzoeksonderwerp
bedenken hoort net zo goed bij we-
tenschap als het doen van onderzoek.
Voordathij zijn huidige thema vond,
heeft hij zeven maanden (!) met

Screbenica geworsteld, zoe-
kende naar een manier om
crisis en hervormingen er oP

een goede manier mee in
verband te brengen. Niet
voor niets omschrijft Jdrg het

bestaan van een O.I.O. als

"worstelen. Alle Problemen
die jebij je scriptiehebt, heb
je nu tot de macht tien! Het
is lastig om de vele losse ein-
den aan elkaar te knopen. Dit
aan elkaar knopen van losse
einden is wetenschap en dus

onvermijdelijk." Het O.I.O.
bestaan gaat niet over rozen.
"Je bent geen student meer,
maar ook nog geen geaccep-
teerd wetenschapper. Eigen-
lijk bungel je ergens tus-
senin." O.I.O.'s en A.I.O.'s
krijgen wel begeleiding. Voor de al-

a scriptie-
problemen tot
de macht tien

Kerstens, een Leids historicus. Een
dagelijks begeleider heeft hij nog niet
kunnen vinden. Het moet namelijk ie-
mand zijn die een goed wetenschap-
per is 6n iets af weet van defensie.
Een dagelijks begeleider is voor de
kleinere problemen waar je de pro-
motors niet mee lastig valt, maar die
je niet zelf kan oplossen: onmisbaar
voor het dagelijks werken aan onder-
zoek.
Nu, na anderhalf jaar werken bij
bestuurskunde, zou Jdrg wel wat
meer willen integreren met studen-
ten. Hij kent steeds meer medewer-
kers van het departement, maar stu-
denten zijn nog de grote onbekende.
I-es geven zou hierin verandering kun-
nen brengien. Wie weet is hij dan ook
binnenkort in collegezalen te vinden.

volgens het beeld dat uit de Duitse
media naarvoren kwam? Zijn uitein-
delijke scriptieonderwerp w:rs gevon-
den. Twee jaar lang studeerde hij,
deed onderzoek en schreef. Het re-
sulteerde in een politiek-psychologi-
sche analyse van Helmuth Kohl, "een
leider binnen zijn institutionele omge-
ving bekeken". Zijn scriptie van april
1998 leidde niet tot het resultaat dat
hij verwachtte. Devraagwas of Kohl
handelde uitzichzelf of als reactie op
zijn omgeving. Probeerde Kohl macht
uitteoefenen op zijn omgeving of was

er iets anders aan de hand. Het wa-
ren de resultaten van dit lijvige on-
derzoek - I22 kantjes - dat hij ge-

bruikte in de discussie rond de zwart-
geld affaire van Kohl en de CDU.
Kohl bleek vooral bezig te zijn met
erkenning. De macht die hij gebruikte

was vooral een symptoom van deze

zucht naar erkenning, het 'ik doe dit
toch allemaal voor jullie'.

Promoveren
Klaar met zijn studie ging Jdrg weer
tijdelijk uitzendwerk doen. Wat hij

gemene begeleiding heeft hij twee pro-
motoren: Paul 't Hart en Albert
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De Annexatiestrijd

Micro Rossi
Deze plaats in de BB was eigenlijk, net als de vorige
keer, gereserveerd voor de 6Persoonlijke Berichten'. De
personen die hiervoor benaderd waren, en dat waren er
vrij veel, bleken echter geen van allen bereid mee te
werken. Dank daarvoor! Daarom in plaats daarvan een

stukje over de 'annexatiestrijd' van Den Haag en haar
randgemeenten.

pleging gehouden, de publieke tribune
in het provinciehuis was altijd gevuld
was tijdens vergaderingen, de lokale
zender TV West besteedde er veel

doorkruist het plan allerlei reeds be-
staande samenwerkingsverbanden,
zoals de inrichting van het bedrijven-
terrein (van Leidschendam) het

worden gestreden.

Het lijkt echter een zinloze strijd te
z|jn, aangezien het de vorige keer ook
niet veel heeft uitgehaald (zo is er bij-

voorbeeld met de

volksraadpleging
niks gedaan). Toch
dient de strijd te

worden voortgezet
en te pleiten voor
intensieve samen-

werking en niet
voor annexatie..
Daarom is de hui-
dige anti-annexa-
tie-leus ook te-

recht 'Samenwerken Ja, Annexatie
Nee'.

Gemeente Leidschendam (1998).
"Leidschenveen: een unieke locatie
in Leidschendam", januari 1998.

Gemeente Rijswijk (1999). "Brief
aan de voorzitter en de vaste Ka-
mercommis sie B inne nlands e Zaken
en Koninkrijksrelaties van de
Tweede Kamer" ,25 juni 1999.
Gemeente Voorburg ( 1998). " Uitsla-
g en volksraadple ging", oktober
1998.

Platform tegen annexatie (2000).
"Anti-annexatiekrant", 2000.

Platform tegen annexatie (2000).
Internetsite: http://listen.to/
annexatie.nee.
Ministeiie van Binnenlandse Zaken
en Koninkrijksrelaties (2000).
Intemetsite: htto://www.bzk.nl.

In mei 1997 werd in de Tweede Ka-
mer de motie Remkes aangenomen.
Indeze motie wordt de regering voor-
gesteld Den Haag te versterken met
enkele nieuwbouwlocaties van de
randgemeenten Leidschendam,
Noordorp, Pijnacker, Rijswijk en
Voorburg, waaronder Ypenburg en

Leidschenveen. De locaties zouden
via een zogenaamde corridor, een

strook 'Den Haag' door andere ge-

meenten, met Den Haag verbonden
worden, omdat Den Haag een zelf-
standige regiefunctie over de locaties
zou moeten krijgen (Gemeente

leverd. Zo kwamen de gemeentenbij-
voorbeeld steeds met argumenten
tegen de motie Remkes, waarmee ze

trachtten aan te tonen dat deze motie
achterhaald zouzijn. Tegen de corri-
dor werd bijvoorbeeld ingebracht dat
deze geen enkele meerwaarde in de
vorm van meer-
waarde over de
bouwlocaties in zich
draagt en dat ook in
financieel opzicht de

corridorgeen enkele
winst oplevert (Ge-

meente Rijswijk,
1999). Er waren
ook onder meer bij-
eenkomsten en pro-
testen in de desbe-
treffende gemeen-
ten, maar de groot-
ste anti-annexatie-
actie was ongetwijfeld de volks-
raadpleging in de randgemeenten.

Op 14 oktober 1998 hielden de ge-

meenten Leidschendam, Nootdorp,
Pijnacker, Rijswijk en Voorburg een

volksraadpleging. Deze volks-
raadpleging had geen bindend karak-
ter, maar was slechts bedoeld om de

meningen in de gemeenten (extra) te
benadrukken en dat expliciet te laten
zien aan Den Haag, de provincie en

het Rijk. De vraagstelling was: Bent
u voor of tegen het plan van de pro-

vincie Zuid-Holland om delen van de

randgemeente over te laten gaan.
naar de gemeente Den Haag? Het
totale opkomstpercentage w as 7 4,26
procent en als men de stemmen van
alle gemeenten bij elkaar optelt komt
het er op neer dat 97,98 procent te-

aandacht aan en er werd zelfs een

rieuwe politieke partij,' Onafhanke-
lijk Zuid-Holland', opgericht. Nu
dreigt er echter opnieuw een annexa
tie, maar met een andere inhoud.Op
donderdag 27 april van dit jaar pre-

senteerde de Minister van Binnen-
landse Zaken De Vries de nieuwe
annexatieplannen. Deze plannen zijn
echter nog ietsje ongunstiger geble-

ken voor de randgemeenten van Den
Haag. Volgens dit plan zullen grote
delen van Leidschendam, Rijswijk,
Voorburg, Rijswijk en Wateringen en

Nootdorp gean-
nexeerd worden.
Tot l6julikunnenbur-
gers een schriftelijke
reactie aan de minis-
ter sturen (bezwaar-
schrift) en de ge-
meenteraden kunnen
tot 16 septemberhun
reactie geven. In ok-
tober wordt het defi
nitieve plan in de
vorrn van een wets-

voorstel gepresen-
teerd. Dit wetsvoor-
stel gaat voor advies
naar de Raad van

Forepark dat geregeld is in een
convenant met Den Haag op 50/50-
basis en men luistert niet (genoeg)

naar de wensen van de randgemeen-
ten, maar alleen naar Den Haag. Mi-
nister de Vries meent tevens dat Den
Haag recht heeft op extra grond, aan-

gez\en bewoners van randgemeenten
gebruik maken van de Haagsche
voorzieningen, zonder mee te beta-

len. Maar Den Haag krijgt voor zijn
centrumfunctie toch een hogere rijks-
bijdrage?! Het plan voorziet daarbij
nog eens in 'een oplossing voor een

flink aantal jaren'Het is dus een kort
termijn oplossing. De strijd dienubijna
hetzelfde is als in 1998 dreigt dus in
de nabije toekomst w66r te (moeten)

annexatie
krijgt veel

vetzet
Leidschendam, 1998). De zoge-
noemde'vinex-locaties' mogen vol-
gens de motie alleen aan Den Haag
worden toegevoegd als "de financidle
gevolgen daarvan per saldo positief
zipn".

De motie heeft verstrekkende gevol-
gen voor de genoemde gemeenten en

de annexatie heeft daarom ook veel
verzet van burgers, lokale politici, lo-
kale kranten en -tijdschriften opge-

gen de annexatie is. Slechts 1,85 pro-
cent is voor de annexatie en 0,17 pro-
ent stemde blanco.
(Figuur 1. Totalen Volksraadpleging
van de randgemeenten)

Op het moment dat de plannen con-
creet zouden worden, greeP echter
de rechter in en oordeelde dat er

procedurefouten door de provincie
waren gemaakt (november 1998).

Deze annexatiekwestie was een erg
gevoelig onderwerP (in de randge-

meenten): er werd een volksraad-

State en eind december naar de

Tweede Kamer. In 2001 kunnen beide
Kamers het voorstel aannemen.

Het annexatieplan bestaat uit niet erg

logische punten en argumenten, zo

i.
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Naar{
Gemeente

Totaal
opgeroepen

Voor Tegen Blanco Totaal Opkomst
Percentage

Leidschendam 27148 614 19508 48 z}n0 74,30

Nootdorp 7092 49 5890 9 5948 83,87

Pijnacker t5574 141 12059 24 12224 18,49

Riiswiik 40369 356 28253 57 28666 71.01

Voorburg 3r532 510 22852 15 23377 74,r4
Totaal I2l715 1670 88562 153 90385 "14,26
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Een stage op het Hoofdkwartier der
Koninklijke Luchtmacht (HKKLu)

Bob Swinkels

Sinds 5 juni dit jaar loop ik stage op het HKKLu, wat
staat voor Hoofdkwartier Koninklijke Luchtmacht. AIs
vierdejaars bestuurskunde, met afstudeerspecialisatie
internationaal veiligheidsbeleid, voer ik hier mijn stage-

opdracht uit.

Internationale samenwerking
Mijn stageopdracht heeft te maken
met de contacten die de Nederlandse
luchtmacht heeft met andere lucht-
machten. Om precies te zijn, ik ben
alle samenwerkingsverdragen en ver-
banden in kaart aan het brengen. Dit
klinkt misschien vreemd, maar de
luchtrnacht werkt bijvoorbeeld samen

met Belgie om samen te oefenen, met

Noorwegen, Belgid en Denemarken
om de F-16's technisch te verbete-
ren, met Duitsland en de Verenigde

Staten op het gebied van grond-
gebonden luchtverdediging (dit is de

luchtafweer met bijvoorbeeld de Pa-

triot raketten, bekend uit de Golf-

foorlog) en met nog vele andere lan-
den uit de NAVO en de EU. Daar-
naast wordt ook met landen in bijvoor-
beeld Oost-Europa die lid willen wor-
den van de NAVO samengewerkt.
Nu vraagt men zich waarschijnlijk af
waarom Nederland met al die landen
die ook lid zijn van de NAVO apart
samenwerkt. Welnu, dat komt door-
dat sommige landen verschillende
vliegtuigen, technieken en andere
werkwijzen hebben. Om ervoor te
zorgen dat de NAVO-leden
met elkaar kunnen werken
in tijden van crisis, is samen-

werking op allerlei gebieden

een goede manierom elkaar
.te leren kennen.

\-/
Referentiekader
De bedoeling is dat ik aan

het einde van mijn stage-
periode (dieloopt toten met
31 augustus) een referen-
tiekader klaar heb waarin
alle contacten met het bui-
tenland zijn ondergebracht.

Luchtmachtpersoneel kan
hierin lezen met wie er
wordt samengewerkt en op
welk gebied. Voorts kunnen

zij lezen wie er verantwoor-
delijk voor is en met wie zij
contact moeten opnemen
als zij iets met een andere

luchtmacht willen gaan doen. Ook
wordt in het referentiekader een over-

zicht gegeven van hoe samenwerking

tot stand komt, bijvoorbeeld hoe een

piloten komen oefenen in Nederland
bij een squadron, dan regelen de men-

sen van SIB&BB dat in overleg met

het squadron, en niet het squadron

zelf.
Het referentiekader zal als beleids-
document worden gebruikt door het

HKKLu en het Ministerie van De-

fensie om inzicht te krijgen in de in-
ternationale militaire samenwerking.

Reizen
Het werken op het HKKLU is erg Ple-
zieng,mag ik wel zeggen. Als je een-

maal wegwijs bent in de afkortingen
(het zal jullie wel zijn opgevallen dat

er veel afkortingen in dit stuk voor-
komen, wel allemaal netjes uitgelegd
overigens) en het luchtmachtjargon,
dan is het een zeer interessante om-
geving. Als bestuurskundige is hier
veel leuk werk te doen. Op mijn stage

kan ik dan ook geleerde zaken (ja-
wel!) in de praktijk brengen. Het leuk-
ste is echter te zien hoe besluiwor-
ming (en besturen) in de praktijk ver-
loopt. Dan ga je toch wat anders staan

tegenoverhetgeen je in de afgelopen
jaren hebt geleerd.

het reizen is
erg plezierig,
mag ik wel

zeggen

internationaal verdrag wordt ge-
maakt.
Tot op heden was hiervoor geen do-
cument en werd alles onder codrdi-
natie van de sectie waar ik werk door
de eenheden afgehandeld. Met het
groeien van de contacten begon men
echter door de bomen het bos niet
meer te zien en aan mij nu de taak
hierin orde te scheppen. Voorts is de

Sectie Internationaal Beleid en Bui-
tenlandse Betrekkingen nu het cen-
trale regelpunt voor alle buitenlandse
contacten. Al er bijvoorbeeld Britse

De organisatie
Voordat ik over mijn stage begin, zal
ik eerst wat informatie geven over de

organisatie waar ik werk.
Het hoofdkwartier is gehuisvest in
een gigantisch pand aan de
Binckhorstlaan te Den Haag. Er wer-
ken ongeveer 1300 mensen die teza-
men het bestuurlijk hart van de Ko-
ninklijke Luchtmacht vormen. Bin-
nen het hoofdkwartier zijn twee or-
ganisatie-elementen te onderschei-
den: de Staf Bevelhebber der Lucht-
strijdkrachten (staf BDL) en de Staf
Tactische Luchtmacht (staf TL).

De staf BDL, onder leiding van de
Chef Staf, tevens Plaatsvervangend
Bevelhebber der Luchtstrijdkrachten,
heeft als belangrijkste taak de belan-
gen van de Koninklijke Luchtmacht
(KLu) op lange termijn zeker te stel-
len. Zlj zorgt ervoor dat nieuwe re-
gelgeving van de nationale overheid,
de Europese Unie of de NAVO
wordt toegepast binnen de lucht-
macht. Zij ontwikkelt en formuleert
in dit verband beleidsvoorstellen. Te-

vens zorgt de staf BDL voor de con-
tacten van de luchtmacht metbuiten-
landse luchtmachten.

De staf TL is verantwoorde-
lijk voor alle operationele ta-
ken van de luchtmacht. Dit
betekent dat deze staf ver-
antwoordelijk is voorde inzet,
oefeningen, opleidingen en

dergelijke van de luchtmacht.
De staf BDL stuurt de staf TL
aan.

Beide staven vormen tezamen

het hoofdkwartier, onder lei-
ding van de Bevelhebber der
Luchtstrijdkrachten (BDL).
Deze staat direct onder de
minister van defensie.

SIB&BB
Mijn stage loop ik bij de Af-
deling Beleidsintegratie, Sec-

tie Internationaal Beleid en

Buitenlandse Betrekkingen van de

Staf BDL (staat leuk op-een visiteQ
kaartje) wat wordt afgekort tot

aan mij de
taak orde te

scheppen

SIB&BB. Deze sectie is het Minis-
terie van BuitenlandseZakenvan de

luchtmacht. Alle buitenlandse contac-

ten lopen via de mensen die hierwer-
ken. Samenwerkingsverbanden met
andere luchtmachten, NAVO-con-
tacten voor zover deze betrekkinfi
hebben op de luchtmacht, kortom, al-
les wat met buitenlandse luchtmach-
ten te maken heeft.
Een speciaal onderdeel van de taken
van de sectie zijn de
luchtmachtattach6s op de Neder-
landse ambassades 'in den vreemde'.
Dit zijn hoge officieren die op de

ambassades als militaire vertegen-

woordigers van de luchtmacht de

contacten met de luchtmacht van het
land waar ze geplaatst zijn onderhou-

den.Zijzijn de ambassadeurs van de

luchtmacht. Dientengevolge heeft de

sectie waar ik werk dus ook veel di-
plomatieke zaken af te handelen.
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Mijn stage wordt nog eens interes-
sant gemaakt door de vele contacten
die ik heb met mensen binnen 6n bui-
ten het hoofdkwartier. Zo leer je de
vele perspectieven van mensen op
zaken kennen. Leuke bijkomstigheid
is dat ik voor mijn stage wel eens op
reis ga om met mensen ter plekke te

spreken over hun bijdrage aan de

buitenlandse samenwerking. Zo ben
ik op het NAVO-hoofdkwartier in
Brussel geweest, het militaire
NAVO-hoofdkwartier SHAPE te
Casteau (ook Belgid), diverse bases

in Nederland en als klap op de vuur,
pUl ga ik 7 Vm 10 augustus naar de
vliegbasis Goose Bay in Canada (met
een KDC- 10 tankvliegtuig) om te zien
hoe een internationale oefening met
vier NAVO landen in praktijk ver-
loopt

Beleidsvorming en uitvoering
Het is een leuke stage, met veel af-

wisseling, een interessante, uitda-
gende opdracht en veel contacten.
De mensen waar ik mee werk zijn
erg nieuwsgierig naar mijn 'kennis'
en wat voor soort mens dat nu is, zo'n
student. Zevindenhet geweldig om
van gedachten te wisselen, en dan

blijkt dat er toch veel overeenkom-

Dit is eigenlijk het meest bestuurs-
kundig interessante aan mijn stagebij
de Koninklijke Luchtmacht. Het wer-
ken op het raakvlak van beleids-
vorming en uitvoering. En dat levert
soms wel eens interessante zaken op!

Mocht je informatie willen over een
stage op het Hoofdkwartier Konink-
lijkeLuchtmacht
(HKKLu) neem dan gerust contact
met mij op! Laat dit even weten aan

Joost van Halem, de hoofdredacteur
van de BB, hij kan mij dan weer
inseinen, daar ik overdag natuurlijk
stage loop. Men is hier erg blij met
bestuurskundige stagiaires, en heeft
hen vele mogelijkheden te bieden 0C)

geweldig om
gedachten uit

te wisselen

Washington, stad, staat en county
. 22rn een

Joost van Halem
Washington D.C., hoofdstad van de Verenigde Staten'
is bestuurlijk gezien een vreemde stad. Het is geen staat,
geen county - yergelijkbaar met de Nederlandse regio's

- maar eigenlijk ook niet echt een stad. Het wordt recht'
streeks bestuurd door het congres' die dus bijvoorbeeld
zou kunnen beslissen oYer het aanleggen van een nieuwe
snelweg of het verlagen van de onroerend zaakbelasting.
Washington heeft geen stemgerechtigde vertegenwoor'
digers in het Congres, en van 1800 tot 196l mochten
inwoners van Washington niet eens stemmen voor de
president. Overal in de Verenigde Staten kiezen burgers
van een stad hun burgemeester. Tot 1974 mochten bur'
gers van Washington ook dit niet doen, maar benoemde
de president de burgemeester zelf. Waarom is Washing-
ton D.C. zo bijzonder?

sten zijn tussen bestuurskundigen en
luchtmachters. Bovendien leer ik hoe
het is om in een organisatie te wer-
ken die zich zowel met beleids-
vorming als met uitvoering en terug-
koppeling van resultaten bezig houdt.

Q:,

Ingewikkeld
Het openbaar bestuur in Washington

D.C. is behoorlijk ingewikkeld. Dit is
alleen alte zien aan de vele verschil-
lende taken van de individuele
overheidsorganen. Specifieke verant-

woordelijkheden van de districts-

. ,regering die normaal bij de regering
\,lop staatsniveau liggen, zijn bijvoor-

beeld: gerechtshoven, rijbewijzen,
alcoholconftoles, werkloosheidsuitke-

ringen, gezondheidszorg, het verstrek-

ken van beroepsvergunningen, voed-
sel- en medicijnencontrole. De
districtsregering van Washington
D.C. is de uitvoerende macht, de

wetgevende macht wordt gevormd
door'the Council of the disnictof Co-
lumbia. Alle wetten worden door de

Council goedgekeurd, net als de be-

groting en het jaarlijkse belastingplan.

Het contoleert de districtsregering en

houdt zich ook bezig met
reorganisatieplannen voor de rege-

ring. Omdat er nog al wat reorgani-

saties zijn geweest is deze taak be- '
langrijker dan je in eerste instantie
zou denken. Bestemmingsplannen en

het typisch Amerikaanse
'redistricting' op basis van de tien-
jaarlijkse census - een soort
bevolkingstelling - vallen ook onder

subsidiariteit
verliest aan
betekenis

verantwoordelijkheid van de Council.
De Council bestaatuit 13 leden. Acht
worden gekozen door kiesdistricten,
vijf leden, inclusief devoorzitter, wor-
den gekozen door kiezers van het hele
district. Het rechtspraaksysteem is
gelijk aan die van normale staten.

Geschiedenis
In de Amerikaanse grondwet van
1787 wordt vastgelegd dat het Con-
gres recht heeft op exclusieve wet-
gevende macht over het district
waarin de hoofdstad komt te liggen.
Op datmoment is nog nietzekerwaar
de definitieve hoofdstad komt te lig-
gen. De uitzonderingspositie van de

hoofdstad ligt dus bij grondwet (article

1, section 8, clause 17) vast. Presi-
dent George Washington krijgt in
1790 het recht om te bepalen waar
de hoofdstad precies komt te liggen,
met de vereiste dat het aan de rivier
de Potomac is. Op grondgebied van

de staten Virginiaen Maryland wordt
in 1800 de stad Washington gesticht
in het District of Columbia. Het con-
gres gebruikt zijn wetgevende macht
in 1802 om te bepalen dat de bevol-
king recht krijgt om voor een Council
te stemmen en dat de president de

burgemeester benoernt In de jaren

daama mogen eerst de Council en de
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wethouders samen de burgemeester
kiezen en in 1820 dan eindelijk de

burgers zelf. In 1871 grijpt het con-
gres in en worden zowel de Council
als de gekozen burgemeester afge-

schaft. De president zelf krijgt weer
het recht de burgemeester te benoe-
men, maar nu benoemt hij ook de

Council. Het grondgebied bestaat op
dat moment nog uit Georgetown, de
Stad Washington en de county Was-
hington, met eigen vormen van be-
stuur. Deze worden vervangen door
66n regering en 66n grondgebied: The
District of Columbia. Voor het eerst

krijgt Washington D.C. een vertegen-
woordiger in het congres. Deze ver-
tegenwoordiger heeft echter geen

stemrecht, wat zijn func-
tioneren uiteraard belem-
mert. Al in 1874 wordt
zowel de Council als de

burgemeester al weer af-
geschaft. De continue
wisseling van bestuurs-
vonnen komt in 1878 tot
stilstand: het bestuur
wordt slechts gevormd
door drie commissaris-
sen, alweer benoemd
door de president. Het
bestuur van Washington
heeft tot 1961 (!) geen de-

mocratische legitimering,
de bevolking heeft tot dat
jaar geeneens stemrecht
voor de presidents-
verkiezingen. Pas in 1967

komen de Council en de

burgemeester weer te-
rug, nog steeds benoemd
door de president. In
1968 werd een gekozen

Onderwijsraad ingesteld,
net als een lokaal
rechtbanksysteem. In
1973 keurt het Congres
een wet goed - District
of Columbia Self-
Government and
Governmental
ReorganiTation Act -

waarmee burgers in Washington het
recht krijgen een burgemeester en

rechtstreeks te maken met de rege-

ringen van de vijftig staten, en is dus

veel machtiger dan een 'normale'
burgemeester. Nog steeds heeft het

congres de uiteindelijke macht en kan

het zowel de burgemeester als de

Council overrulen op elk gebied. Bur-
gers hebben dus invloed op hun stad

in zoverre het congres dat toestaat.

Een volgende stap in democratisering

van Washington D.C. zou een verte-

genwoordiger in het congres zijn m6t

stemrecht. In 1978 werd dit voorstel
door het Congres aangenomen. Om-
dat hiervoor de grondwet
geamendeerd moest worden, was ra-

tificatie nodig door achtendertig sta-

ten. Dit mislukte en nog steeds heefta.
Washington D.C.!.
dus geen stem-
gerechtigd verte-
genwoordiger in
het congres.

WashingtonD.C. is

als hoofdstad het
centrum van de
Verenigde Staten,
het centrum van de

democratie. Het is

daarom ook ver-
wonderlijk dat de

stad zelf niet vol-
doet aan de hoog-
ste democratische
eisen die overal el-vJ a-)
ders in de V.S. wel
gelden. Een moge-
lijke verklaring is

dat deze construc-
tie voorkomt dat
een van de lidstaten

van de federatie
macht heeft over
de gezamenlijke
hoofdstad. Het
voorkomt zo de

macht van een van
de staten over de
andere.

geen demo-
cratische

legitimering

15 jaar en een beetje

Ruud Houdijk

22 mei 1985. Op de Rijksuniversiteit Leiden wordt be-
schuit met muisjes geserveerd. De vakgroep Bestuurs-
kunde, zelf amper uit de luiersr rntg zich verheugen in
een nakomeling. Het nieuwe kindje luistert naar de naam
B e s tuur s kun dig e I nt e rfac ultair e v e re nigin g L e ide n, roe p -

naam B.I.L.! Een volbloed studievereniging. L5 jaar la-
ter, voorjaar 2000, is het "vader" Van Braahl, die op
het verjaardagsfeestje van de B.I.L., zijn toehoorders
terugvoert naar het prille begin yan de bestuurskunde
in Leiden. Nadat Van Braam zijn glas heeft geheven op
de B.I.L., is het de beurt aan een andere vader om zijn
zegJe te doen. Paul 't Hart nam wel niet direct deel aan
de oprichting van de B.I.L., maar is toch al zolang be-
trokken, dat hij gerust een pleegvader genoemd kan
worden. Het is echter als vader van een tweeling, dat hij
op dit verjaardagsfeestje het meeste opzien baart. Met
een van zijn dochtertjes op de arm vertelt 't Hart over
de ttpuberendett B.I.L.

I

een Raad te kiezen. Deze 'burge-
meester' heeft taken samengesteld
uit die van een normale burgemees-
ter, een county-bestuurder een gou-
vemeur van een staat. Hij heeft dus

ri

11I

15 jaar Bestuurskunde en 15 jaar
B.I.L. betekent evenzoveel jaargan-

gen Bestuurskundige Berichten. Met
de B.I.L. is ook Bestuurskundige
Berichten aan hetpuberen. Zoals Van

Braam en 't Hart dit voorjaar terug-
blikten op de geschiedenis van de

B.I.L., is het nu tijd voor een terug-
blik op 15 jaargangen BeeBee.

15 jaar, L5 jasjes
Het zal de studenten, die al wat lan-
ger de BB ontvangen, al wel zijn op-
gevallen: regelmatig wordt de BB in
een nieuw jasje gestoken. Elke
nieuwe hoofdredacteur nam zo zijn
eigen jasje mee en ook inhoudelijk
veranderde er over de jaren aardig
wat. Zij die de BB al die jaren heb-

ben mogen meemaken, getuigen van
de ups en downs die het tijdschrift
heeft gehad. Laten we hopen dat, bij

het volgende lustrum, jaargang 15 te
boek zal staan als een van de betere
perioden.

Nineteen eighty-seven
Een greep uit 15 jaargangen: jaargang

2. Wat hield de bestuurskundigen-in-

de
ttpuberendett

B.I.L.

opleiding in 1987 zoalbezig? Opval-
lend is de hoeveelheid ruimte die Paul
't Hart inneemt. Zeer prominent is hij
aanwezig met meerdere artikelen
over de activiteiten van het Crisis

Onderzoek Team. Een foto van een
jonge drs.(!!) 't Hart siert de voor-
kant van 66n van de nummers. De
toekomst van de bestuurskunde
spookte in 1987 door de gedachten
van velen. Zal bestuurskunde zijn iden-
titeit vinden? Zal bestuurskunde ver-
worden tot een "universitaire
managementleer" of zal zezichver-
der ontrpikkelingen? Ook het wereld-
nieuws vond zo zijn weg naar de BB.
Het Heizeldrarna in Belgid en
Irangate werden nog eens uitgebreid
door de redacteuren en gastschrijvers

onder de loep genomen. 1987 was

ook het jaar dat de B.I.L. op excur-
sie ging naar iets wat nu, anno 2000,
wel heel letterlijk geschiedenis is: de
Berlijnse Muur. Uithet verslag in de
BB wordt duidelijk, dat men zeer on-
der de indruk was van het, destijds
nog strak gesloten, IJ zeren Gordijn.
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Verandering?
Ondanks de diversiteit aan onderwer-
pen, die de redacteuren in 15 jaar

hebben aangestipt en de vele jasjes

waarin de BB over de jaren werd
gestoken, is er toch ook sprake van

continuiteit. Telkens weer hebben

fanatieke studenten en daamaast ook
docenten en andere gastschrijvers,
zich ngezetom een BB van de druk-
pers te laten rollen. De Bestuurs-

kundige Berichten zijn in stand geble-

ven, om uit te groeien tot een 15 ja-
rige "puber". Na 15 jaar veranderin-
gen en continuiteit is de jongste ont-
wikkeling binnen de BB de BB-
internetsite3.

Bovenstaande terugblik is beperkt. In
devolgende BB hopen we medewer-

kers van het departement Bestuurs-

kunde aan het woord te laten over

hun ervaringen gedurende 15 jaar
bestuurskunde in Leiden en 15 jaar

B.I.L.!

I Professor dr. A. van Braam is
de beschermheer van de B.I.L. en

emerites hoogleraar bestuurskunde.
z De homepage van Bestuurs-

kundige Berichten is te bereiken via
een link op de B.I.L.-site huP:ll
welcome.tolbil.

off'
Vrijheid + Gelijkheid =
Broederschap

Gerrold Verhoeks
Bij het tot nu toe gevoerde debat over inburgering van
allochtonen valt het op dat er vaak tegemakkelijk voorbii
wordt gegaan aan de culturele superioriteit van de Wes'
terse samenleving. Veel mensen deinzen er voor terug
om deze superioriteit te erkennen en willen dit gegeven

dan ook niet als uitgangspunt nemen voor de discussie
omtrent inburgering. Terwijl dit uitgangspunt perspec-

tieven opent yoor een inburgering van allochtonen, die
zowel voor de autochtone als allochtone bevolking een

bevredigend resultaat kan hebben.
De begrafenis van van Mierlo en Pronk en het nemen
van onze verantwoordelijkheid
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In het onderstaande artikel zal ik de

begrippen integratie en inburgering
door elkaar heen gebruiken. Vaak
wordt inburgering gezien als een ac-

tiviteit die door de allochtoon alleen
dient te geschieden. Dit is echter
maar ten dele waar. Inburgering
vraagt weliswaar geen aanpassing
van de autochtoon. Maar de
autochtoon moet wel de allochtoon
helpen bij het aanpassen aan een voor

hem vreemde samenleving. Wil er
sprake zijn van succesvolle integra-
tie dan is er automatisch ook sprake
van een wisselwerking tussgn
allochtoon en autochtoon. Ik pleit hier,
voor alle duidelijkheid, niet voor een

streven naar een multiculturele sa-

menleving, waar iedereen wat van
elkaar overneemt. De autochtone
Nederlander hoeft wat mij betreft
niets over te nemen van de allocht-
one gebruiken. Het multiculturele ide-
aal van de van Mierlo's en Pronks
heeft gefaald en moet diep begraven
worden om er nooit meer mee ge-
confronteerd te hoeven worden. Dit
wil echter niet zeggen dat elke bur-
ger niet de plicht heeft zijn allochtone
buurman te helpen zijn weg te vinden
in de Nederlandse samenleving. Van
deze plicht zijn echter veel mensen
zich nietbewust of willen dat niet zijn.
Hoe kunnen we over tien jaar klagen
dat half Nederland geen Nederlands
spreekt, als we nooit geprobeerd heb-
ben een gesprek te beginnen met onze
allochtone buurman? Natuurlijk is dit
simplistisch gesteld. Het geeft ech-

ter aan dat veel mensen allerlei pro-
blemen voorzien omtrent de niet ge-

slaagde inburgering, terwijl zij zelf
nooit iets gedaan hebben om deze
inburgering te doen slagen. We vin-
den allemaal dat een Turk snel Ne-

Met zijn allen
de schouders

er onder-
zetten

derlands moet leren, maar we zijn geen

van allen bereid om hem ook maar

het meest simpele woord te leren
schrijven. We moeten af van het
inburgerings-denken dat de lasten bij
de allochtonen legt en de lusten bij de

autochtone Nederlander. We moeten
beseffen dat wij een groot deel van
de allochtone bevolking naar Neder-
land gehaald hebben toen we zeno-
dig hadden. Het kan niet zo zijn dat
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onze veftntwoordelijkheid nu ophoudt
te bestaan. Het is alleen al vanuit ei-
gen belang noodzakelijk dat wij de al-
lochtone bevolking helpen bij het
inburgeringproces.

Driemaal integratie
Hierboven heb ik opgemerkt dat het
voor een succesvolle integratie nood-

zakelijk is dat we er met z'n allen de

komende jaren de schouders onder-
zetten.Ik zal nu, in de rest van het
artikel ingaan op de vraag welke
vorm de inburgering mijns inziens
dient aan te nemen en hoe deze kan
slagen. Van belang is dan dat we in-
tegratie op drie niveaus onderschei-
den. Allereerst is er de inburgering
op sociaal-economisch terrein. We
kunnen denken aan de bereidheid van
de allochtoon tot het leveren van ar-
beid, en daar onlosmakelijk mee ver-
bonden het aanbieden van banen aan

de allochtone bevolking. Hier zien we
dus ook duidelijk weer de wisselwer-
king tussen allochtone en autochtone
bevolking. Zolang veel allochtone
werknemers gediscrimineerd worden
bij het zoeken naar een baan, kunnen
wij de allochtonen toch geen luiheid
verwijten op basis van hun gemiddeld

hogere werkloosheidscijfers.
Vervolgens kan men spreken over
culturele inburgering. Het gaat hier
voornamelijk om het overnemen van
gewoonten en gebruiken. Ook het
leren van de taal kan men hier onder
rekenen. Als laatste moet de poli-
tieke nburgering genoemd worden.
Het gaat hier om het verkrijgen van
politieke rechten als het stemrecht en

het vervullen van de burgerplichten.
De drie niveaus zijn onderling nauw

hoe de integratie daar vorm dient te
krijgen en waarom op die manier. Ik
zal zowel het niveau van sociaal-eco-
nomische integratie als die van de cul-
turele integratie voor het voetlicht
halen. De politieke integratie zal ik
hier niet bespreken, omdat die mijns
inziens voor een groot deel de vol-
tooiing van een succesvolle integra-
tie is, terwijl we nog maar aan het
begin staan van een lang proces. Ik
zal beginnen met de bespreking van
de culturele integratie aan de hand
van de superioriteit van onze Wes-
terse cultuur. Ik begin hiermee om-
dat zo de grenzen die de vorrn en
manier van inburgering aangeven dui-
delijk kunnen worden. Vervolgens zal
aangetoond worden dat sociaal eco-
nomische integratie, maar ook gelijk-
stelling, van het grootste belang is voor
het welslagen van het
inburgeringproces.

Westerse culturele superioriteit
Dat onze Westerse cultuur superieur
is aan welke andere cultuur dan ook
zal tk proberen aan te tonen. Onze
samenleving in de meest brede zin van
het woord is gefundeerd op vijf cru-
ciale ordeningsprincipes. Deze
ordeningsprincipes geven de relaties
tussen de verschillende actoren in de

samenleving weer. De ordenings-
principes zijn:
- De scheiding tussen kerk en staat.
- De vrije markt in het economisch
verkeer.
- Het non-discriminatie beginsel.
- De consensusgerichtheid (bij de be-
sluiworming).
- De vrijheid van meningsuiting.

Op het eerste gezicht lijken de prin-
cipes niet veel met elkaar te maken
te hebben. Toch is dit wel het geval.
Ze geven namelijk aan hoe mensen
en actoren met elkaarom (dienen te)
gaan in een samenleving als de onze.
Zo is de relatie tussen bedrijven ge-

stoeld op het vrije marktdenken. De
relatie tussen burgers onderling is ge-

baseerd op het respecteren van el-
kaar's mening zonder onderscheid te

maken op basis van ras, godsdienst

of overtuiging.
Mooi deze ordeningsprincipes, maar

waarom maken deze onze s'amenle-

geweest. De hedendaagse samenle-

ving is geworteld in de christelijk-hu-
manistische traditie met een vleugje
verlichtingsdenken eroverheen. Door
de macht van zowel de kerk als de

staat in te perken kwam er steeds

meer vrijheid voor het individu. De

verkregen vrijheid maakte de toch al

tolerante Nederlander nog toleranter.

De verkregen vrijheid zorgde er ook
voor dat de ongelijkheid afnam. Ie-
dereen mocht zijn mening geven en

nog belangrifter, welke mening hij ook
verkondigde hij mocht erniet om ge-

discrimineerd worden. Dit streven
naarvrijheid en gelijkheid drong ook
door in de besluitvorming. Het is be-

ter dat 997o van de mensen een be-

sluit redelijk vindt dan dat Sl%o een

besluit heel goed vindt. Door de bo-
venstaande ontwikkelingen is onze sa-

menleving te kenschetsen als een sta-

biele vrije democratie.
Op zo'n samenleving mogen, nee

moeten we trots zijn. Over geen van
de vijf basisprincipes valt dan ook te
onderhandelen. Het bovenstaande
was redelijk chauvinistisch en u kunt
zich afvragen wat wij eraan hebben
in het minderhedendebat.
Een vrije samenleving biedt speel-

ruimte. Zoals de Nederlanders onder-
ling veel van elkaar accepteren zo

moeten wij dat ook doen ten opzichte
van de allochtonen. Dit houdt dus in
dat veel cultuuruitingen van de allocht-

onen kunnen blijven bestaan, wanne€r
daar behoefte aan is. In samenlevin-
gen waar de vijf ordeningsprincipes
ver te zoeken zijn,zal men ook deze

speelquimte niet vinden. In
fundamentalistische landen zullen
maar weinig verschillende soorten
mensen zich thuis kunnen voelen, ter-

wijl in Nederland bijna alle soorten
mensen zich thuis moeten kunnen
voelen. Geeft een dergelijk gegeven

al niet de superioriteit van onze cul-
tuur aan?

Een belangrijke opmerking is echter
nog wel op zijn plaats. Wat men heeft
waardeert men niet meer of "het be-

cultultf-
relativisme
gevaarlijk

met elkaar verbonden. Ik zal hier een

voorbeeld van geven. Als een Turk
een goede baan heeft bij een verhuis-
bedrijf en merkt dathij van waarde is
voor het bedrijf dan zal dit een posi-
tieve invloed hebben op zijn culturele
integratie. De Turk ontmoet veel
mensen en het is noodzakelijk dat hij
Nederlands spreekt om zich bij deze

te koesteren op een succesvolle inte-
gratie op cultureel gebied, simpelweg
omdat er geen sprake is van enige

sociaal economische integratie. We
zien dus dat sociaal economische in-
tegratie een positieve werking heeft
op de culturele integratie. De lijn
doortrekkend kunnen we vervolgens
stellen dat de culturele integratie in-
vloed heeft op de politieke
inburgering. Als een autochtoon de

Nederlandse cultuur begrijpt en zijn
weg daarin leert vinden, dan is de vol-
gende stap een politiek bewustzijn dat

uinnondt in het gebruik maken van zijn
politieke rechten.
De drie niveaus beinvloeden elkaar
en zijn voor een groot deel van de

gevallen hiOrarchisch gerangschikt.
Deze hidrarchie gaat echter niet al-

tijd op en is van minder belang dan
het gegeven van de wederzijdse bern-

vloeding.Ik wil twee van de drie ni-
veaus eruit lichten om te beschrijven

co
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ving superieur? We moeten dan eerst
de vraag beantwoorden of er ook
samenlevingen zijn die niet voldoen
aan deze principes. De vraag stellen
is bijna even gOnant als hem beant-
woorden. Maar wat wel opvalt is dat
veel allochtonen uit landen komen
waar deze principes met voeten wor-
den getreden. Laten we dit even ont-
houden ennu terugkomen op devraag
waarom een dergelijke samenleving
superieuris. Wel, een samenleving die
gestoeld is op de bovenstaande vijf
principes kan men naar waarheid een
"vrije samenleving" noemen. Een sa-

menleving waar vrijheid hoog in het
vaandel staat, opent ook de weg naar
gelijkheid. Deze beide idealen, waar
vele filosofen eeuwen over hebben
nagedacht, zijn in de Westerse samen-
leving het verst gerealiseerd. Deze
realisatie is een proces van eeuwen

aan het begin
van een lang

proces

mensen verstaanbaar te maken.
Omdat hij bij veel verschillende Ne-
derlanders komt, zal hij de Neder-
landse cultuur leren begrijpen. Als een

Turk daarentegen jarenlang werkloos
thuis zit, hoevenwe ooknietveel hoop
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zit van de zaak is het einde van het
vermaak". Nederland is niet trots op
zijn samenleving. Nederland doet na-

melijk al een tijdje aan cultuur-
relativisme. Dit is echter zeer gevaar-

lijk en zal in de toekomst alleen nog
maar gevaarlijker worden. Zoals ik
reeds zei, is er overde vijf ordenings-
principes niet te onderhandelen. Ook
heb ik gezegd dat veel aliochtonen uit
landen komen wau deze principes
nog niet zijn doorgedron gen. Zij zijn
dus op z'nzachtstgezegd deze prin-
cipes niet gewend. Zij zullen deze
moeten leren. Er,is echter ook een

deel dat deze principes bewust niet
wil leren. Zij komen vaak uit
moslimfundamentalistische hoek. Het
grote verschil met de Nederlander is
dat een dergelijke "fundamentalist"
wel door het vuur gaat voor zijn cul-
tuur. Kortom het woord cultuur-
relativisme is hem vreemd. Wij moe-
ten oppassen voor dergelijke
fundamentalisten, omdat wij als het
er op aan komt onze cultuur echt niet
kwijt willen. Laten we dan allereerst
dat vunzige cultuurrelativisme van ons

afschudden. En vervolgens hard op-
treden tegen mensen die handelen in
strijd met de grondprincipes van de
vrije samenleving. Dit is ook in het
voordeel van vele allochtonen, omdat
ook zij het soort samenleving dat de

fundamentalist voor ogen heeft, niet
wensen.
Aldus hebben we aangegeven hoe de

integratie op cultureel vlak kan ver-
lopen. De vrije samenleving is onaan-

tastbaar. Er mag niet gehandeld wor-
den in strijd met welke van de
ordeningsprincipes dan ook. De prin-
cipes die de vrije samenleving vorm
geven credren echter ook speel-
ruimte. Deze zotgt ervoor dat veel
cultuunritingen behouden kunnen blij-
ven, indien de allochtoon dit wenst.
Ik zie op cultureel gebied weinig pro-
blemen in de toekomst, mits wij de

vrije samenleving met haar principes
verdedigen tegen allerhande aanval-
len van buitenafen aan de andere kant

de allochtonen de speelruimte gunnen
om zich uit en toch thuis te voelen.
Alleen als ditlukt, hebben we aange-

toond dat we in een vrije samenle-
ving leven, die werkelijk superieur is.

"Het grote probleemtt
Onze samenleving biedt aldus vol-
doende speelruimte op cultureel vlak
voor allochtonen om allerlei eigen
cultuuruitingen te behouden. Er is
echter een cultuuraspect dat extra
aandacht vraagt. Dit is het leren van
de Nederlandse taal. De taal leren van
het gastland vormt de brug naar het

is de sociaal economische ongelijk-
heid. Nog steeds zijn de sociaal eco-

nomische condities van allochtonen
per definitie slechter dan die van de

autochtonen.

De culturele integratie kunnen we
bijna laten verlopen zonder in te grij-
pen. Een samenleving als de onze

biedt zoveel speelruimte, maar heeft
ook zulke duidelijke grenzen dat het
proces van integratie zich bijna van-

zelf wel binnendeze speelruimte met

zijn grenzen moet afspelen. We kun-
nen echter niet hetzelfde stellen voor
de sociaal economische integratie.
Hier zullen zowel de autochtone als

de allochtone bevolking de komende a
jaren de mouwen op moeten stropen.
Is bij culturele integratie vrijheid het
toverwoord, bij sociaal economische
integratie is dit gelijkheid. Vrijheid of
speelruimte ligt "automatisch" opge-
sloten in onze samenleving. We moe-
ten alleen maar de allochtone bevol-
king hiervan laten meeprofiteren. Dit
is voor het gtootste deel een passief
proces. Zoals wij onze autochtone
buurman respecteren in al zijn gedra-
gingen, zo moeten wij ons ookopstel-
len ten opzichte van de allochtoon.
Gelijkheid, het toverwoord bij de so-

ciaal economische integratie, ligt
maar ten dele opgesloten in onze sa-

menleving. Daarnaast is het geen

kwestie van meeprofiteren, maar van
actief bevorderen.

De sociaal economische integratie is
zowel noodzakelift als moeilift. Nood-
zakelijk omdat deze vorm van inte-
gratie de andere twee beinvloedt en
vaak zelfs bovengeschikt is aan de
andere twee. Moeilijk omdat het veel
vraagt van zowel de allochtone als de
autochtone bevolking. De twee sleu-
tels tot een toch nog succesvolle in-
tegratie zijn kennis van de taal en het
volgen van goed onderwijs. Van de

allochtonen mag verwacht worden
dat zij de taal leren en het onderwijs
hier ten lande volgen. Als zij dit wei-
geren moet er hard tegen dergelijke
acties opgetreden worden. Van de

autochtone bevolking en dan met
name de Nederlandse regering mag
aan de andere kant verwacht wor-
den dat zij eindelijk eens gunstige
randvoorwaarden schept. We zien
veel scholen in de grote steden "ver-
kleuren", met het gevolg dat ten eer-

ste de kwaliteit van het onderwijs
daalt en ten tweede de allochtone kin-
deren weinig meekrijgen van de Ne-
dedandse cultuur, omdat de "witte
kindertjes gevlucht" zijn naar de scho-

len in de buitenwijken. Dit is een voor-
beeld van een situatie die, als deze

langer voortduurt, een succesvolle
integratie in zijn geheel onmogelijk
maakt.

Van twee mensen mag je Pas het-
zelfde eisen als zij dezelfde uitgangs-

positie hebben gehad. Natuurlijk mo-
gen wij op sociaal economisch ter-

rein dezelfde prestaties verwachten
van allochtonen als van autochtonen.
Maar dan moeten ook beider uit-
gangsposities hetzelfde zijn geweest.

Hier zijn we waar we wezen moe-
ten. Reeds in de jeugd moeten de

sociaal economische condities van
Jan en Mohammed gelijk zijn. De
komende jaren moet dan ook de na-
druk liggen op het leren van de taal
en het volgen van goed onderwijs.
Deze gelijkheid begint dus aan de

basis, bij het bijbrengen van de kwa-
lifi caties die bijvoorbeeld werkgevers
eisen. De overheid moet afstappen
van het beleid dat gelijkheid probeert
te bevorderen op het moment dat het
reeds te laat is, als er reeds veel al-
lochtonen tussen wal en schip zijn
geraakt. Maatregelen als de voorkeur
geven bij een sollicitatie aan een

allochtoon bij gelijke mate van ge-

schiktheid werken niet. Het autocht-
one deel van Nederland ergert zich

eraan, omdat ze zich gediscrimineerd

voelen in "eigen land". Het allocht-
one deel heeft er niets aan, omdat de

sociaal economische condities niet
verbeterd worden.
Het belang van de culturele sleutels
taal en onderwijs voor een succes-

volle sociaal economische integratie
kan niet genoeg benadrukt worden.
Van de overheid mag verwacht wor-
den dat de mogelijkheden tot het le-

ren van de Nederlandse taal en het
volgen van goed onderwijs voor ie-
dereen voldoende aanwezig zijn. Van

zowel de autochtone als de allocht-
one bevolking mag verwacht worden
dat zijhier hun verantwoordelijkheid
in nemen. Dan alleen kan over twin-
tig jaar economisch hetzelfde van de

allochtoon verwacht worden, maar
kan hij ook he9elfde beloond worden.

Vrijheid, gelijkheid en broederschap.
De oude leuze dient bijgesteld te wor-
den. Vrijheid hebben we en moeten
we behouden, gelijkheid moeten we
bevorderen, om broederschap, het
cement van de samenleving, het te-

ken van een succesvolle integratie, te

verkrijgen.
Vrijheid + Gelijkheid : Broeder-

schap.

taal en onder-
wijs sleutels
tot succes

()

begrijpen van de cultuur van het gast-

land, maar ook het middel tot een suc-

cesvolle sociaal-economische integra-
tie. Naast het leren van de taal is het
volgen van onderwijs van het groot-
stebelang. Het grote struikelblok, dat
een succesvolle integratie verhindert

Gastcollege 25 september 14:00-15:00
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Grote hand€r, een kaal hoofd en
een bromstem n $*g

Oprichting Europese Studie-
vereniging?

Jan-Jaapvan Halem
Vanuit mijn functie als commissaris Acquisitie & Pro-
motie bij de B.I.L. werd mij de mogelijkheid geboden
een keer mee te gaan naar het Landelijke Overlegor-
gaan Bestuurskundeverenigingen (LOB) . In dit LOB
zijn alle studieverenigingen voor Bestuurskunde in Ne-
derland verenigd. Toen de functie van voorzitter daar
vacant kwam, heb ik gesolliciteerd en werd tot mijn en-
thousiasme uitgekozen. Gelukkig hoefde dit niet ten koste
te gaan van mijn activiteiten bij de B.I.L., omdat de func-
tie niet zoveel om het lijf heeft.
een studentsite onder komt te han- mogelijkheden te onderzoeken voor
gen. Dit gaat in de aankomende een Europese studievereniging voor
maanden plaatsvinden. Ideedn voor Bestuurskundigen. Dit is aardig am-
op deze site zijn uittreksels van alle bitieus en daarom kan ik ook al bij
aangesloten verenigingen, een lande-
lijke activiteitenkalender, maar ook

;::'l'T:"*:.":f,1i,"#f;"ffi: aardig ambi-
verenigingen in Nederland. Maardit tieUSalles is niet de reden voor dit stukje.

Tegelijkertijd zijn we bezig gegaan voorbaat stellen dat dit -als het gaat
slagen- een project van meerdere ja-
ren gaat worden om het iiberhaupt
op te kunnen zetten. Uit de eerste

contacten met internationale organi-
satie voor Public Adrninistration
bleek dat er interesse is van deze or-
ganisaties in contacten met studen-
ten. Met name op het specifieke ge-
bied van de bestuurskunde zijn wij
geen studenten organisaties tegenge-
komen. Al snel werd mij aangeraden

een keer een internationaal congres
te bezoeken. Bologna, Glasgow en

Hamburg werden genoemd. Allemaal
heel aardig natuurlijk, maar daar moet
dan wel iets meer uit slepen zijn dan
alleen een leuke reis. Door het The-
matisch Netwerk van Bestuurskunde
in Europa, kreeg ik plots de beschik-
king over veel contacten in heel Eu-

Bij Peterkomen nooit vriendjes thuis

spelen, want Peters vader heet San-

der en Peters moeder Piet. Niemand
van zijnvriendjes weethet en niemand
mag het ook weten. Peter heeft nooit
begrepen waarom hij geen moeder
heeft zoals alle andere kinderen. Een

moeder met lang haar, een moeder
zonder zo'n bromstem. Een gewone

moeder! Maar nee, zijn moeder heet
Piet, heeft grote handen, een brom-
stem en een kaal hoofd. Waarom?

Omdat enkele zieke geesten zo'n tien
jaar terug op het idee gekomen zijn
om homoseksuelen te laten trouwen

waarmenmee
omgaat wordt
men mee
smet

be-

en kinderen als Peter te laten adop-
teren. Omdat ze dachten wijzerteztjn
dan de natuur. Want wees nu eerlijk
als God, Moeder Natuur of Darwin
gewild hadden dat homo's kinderen
op zouden gaan voeden, dan hadden

ze er toch ook wel voor gezorgd dat
ze ze konden krijgen. Maar nee, dat
is een onvolkomenheid dernatuur, die
wij als mensen wel even uit de weg
zullen helpen. Jammer voor je Peter.

Het is ook best leuk om door een

moeder met grote handen en een kaal
hoofd onder de wol gestopt te wor-
den terwijl je haar zachtjes boven je
hoofd slaapliedjes hoort brommen.

Genold Verhoeks

Zov eelmogelijk vrijheid voor het in-
dividu. Ook voor het kind. Het kind
moet euthanasie kunnen plegen, want
hij heeft reeds een gefundeerde me-
ning over een dergelijke hekele
ethische kwestie. Maar waarom is
aan Peter nooit gevraagd of hij het
wel leuk zou vinden als een kale
brombeer met de thee op hem wacht
als hij uit school
komt? Waarom
moet Peter zon-
der morren ac-
cepteren dat de
kans dat hij later
ookhomoseksueel
wordt veel groter
is dan van zijn
leeftijdgenootjes?
Immers waar
men mee omgaat
wordt men mee
besmet.

Maar u zegtl
"Zo'nhomogezin
komt nu nog een

beetje vreemd
over, maar over
vijftig jaar is het
heel normaal om
lopend tussen va-
der Sander en
moeder Piet de
zaterdagmiddag
winkelenddoorte
brengen in de
Kalverstraat". Ik
moet u gelijk ge-

ven wat betreft dit scenario. Alleen
jammer voor de kinderen, zoals Peter,

die geacht worden mee te werken
aan een dergelijk experiment terwijl
half Nederland nog z'n nek omdraait

als ze een dergelijk homogezin al lik-
kend aan,een ijsje door de plaatse-

lijke winkelstraat zien stampen. De
kinderen die geadopteerd worden in
de eerste vijftig jaar zijn de pioniers,
de voortrekkers. Wees er maar blij
mee Peter! Het is voor een goede

zaak! Omdat jij al tien jaar elke avond
in plaats van een lieve zachte nacht-

zoen een krassende stopPelbaard
langs je wang voelt vegen, hebben

straks alle mensen, ook homoseksue-

len, de kans om incest te Plegen.

{

Samen met mijn bestuursgenoten in
Leiden, kwam ikop hetideeom meer
van mijn voorzitterschap van het LOB
gaan proberen te maken, dan het tot
dan toe was. Het maken van een
website en een poging wagen om
Europese contacten te leggen waren
de kempunten van dit plannetje. Ge-
lukkig was de Vereniging voor
Bestuurskunde al bezig de website
www.bestuurskunde.nl vorm te ge-
ven en vinden zij het leuk als hier ook
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ropa en het leek mij een goed plan
met een aantal studenten vanuit heel

Europa bij elkaar te komen om de

haalbaarheid van het Nederlandse
plan te bespreken. De conferentie van

hetThematisch Netrverk in Hamburg
was daar een mooie aanleiding voor.
Toen ons ook nog aangeboden werd
dat de reis voor ons betaalt zou wor-
den, vond ik mijzelf plotseling bezig
aan het opstellen van een agenda

voor de 9e en 10&juni van ditjaar.
Tlvee Denen, een Italiaan, een Noor
en een Zweedse wilren de enige die
op zo een korte termijn reageerde. Dit
alles speelt zich namelijk af tussen

maart en juni van dit jaar.

Zo stapte ik op 8 juni samen met de

voorzitter van het Thematisch Net-
werk, professor Toonen en Frits Van

der Meer in een KlM-toestel rich-
ting Hamburg. Met nog een Ier stapte

wij daar in een taxi richting stads-

centrum. Voor de studenten waren
kamers geboekt in een apart hotel,
zodat ik plotseling afgezet werd bij
een 'aardig' hotel. Gelukkig was je
zo in het centrum en kon ik nog even

snel nette schoenen halen. Deze was

ik vergeten en degene die ik van Joost

geleendhadden waren wel wat klein.
Met de goedkoopste die ik kon vin-
den terug naarhotelBellmoor om me

daar nog even voor te bereiden op de

volgende twee dagen.

Strak in het pak bezocht ik de vol-
gende middag de openingssessie
waar ik de anderen zou treffen. Na-

tuurlijk was Marco -de Italiaan- nog

strakker in het pak, maar de

Scandinavidr waren meer op een

weekendje uit. Dat ontlokte ons om
ook het 66nen ander over onze stoel

te hangen, toen we op een terrasje

neerstreken om elkaar eens wat rus-

tiger te leren kennen. Omdat we maar

twee dagen hadden stelde ik al snel
voor om toch maar een agenda te
gaan aftrandelen, met als doel de vol-
gende dag in de slotsessie het The-

matisch Netwerk een kort presenta-

tie van onze plannen te geven. Nu
waren de anderen daarop zijn zachtst
gezegd ook wel voor in. In de discus-
sie bleek dat iedereen gemotiveerd en

goed voorbereid naar Hamburg was
gekomen. De resultaten van ander-
halve dag brainstormen zijn te vinden
op de amateuristische website
vanNederlandse komaf: http;l I
welcome.toleaspa . In eerste instan-

tie moeten we er eerst voor zorgen

dat we werkelijk Europees worden
en dus van zoveel mogelijk landen

afgevaardigden hebben. Naast dat
zijn er nog vele en vele andere zaken
waar we rekening mee moeten hou-
den, maarhetvoert te ver om diehier

met prof.
Toonen en dr.
van der Meer
naar Ham-

burg

te behandelen. Het is wel aardig om
plotseling een discussie te houden
over hoe we een organisatie moeten
institutionaliseren, over een roulerend
voorzitterschap en over de meer-
waarde van de EASPA ten opzichte
van andere vergelijkbare organisaties.

In de aankomende periode gaan we
eerst maar eens verder met deze 1e

fase van brainstormen. De go-now-
go beslissing kan dan ook pas vallen
als we meer echt Europees-breed
draagvlak hebben. Dat is een traag,

doch interessant proces.

Na de -enige- PowerPointpresentatie
tijdens de eindsessie voor een wel
echt compleet Europese groep, hoef-
den we gelukkig nog niet meteen te-
rug. Al tijdens het brainstormen kwa-

men we erop uit dat 66n van de be-

langrijkste doelen van onze initiatief
moet worden, het bieden van een

mogelijkheid aan studenten bestuurs-

kunde is om internationale ervaring
op te doen. Hoe kan dat ook beter

dan samen door een stad te slente-

ren, je te verbazen over een soort
'love-parade' die ze in Hamburg de

'Technic-Parade' noemen, en veryol
gens uren te gaan zitten eten oP een

drijvend restaurant in het centrum. Ja,

ik heb me wel vermaakt. In de toe-

komst hopen we dit soort congres-

sen voor alle geinteresseerden te or:
ganiseren, bijvoorbeeld elk jaarin de

culturele hoofdstad van Europa bij-
voorbeeld. ffiilAoo
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Imagine yourself at a week long international meeting in Amsterdam. You
and three hundred other students from all over the world are given roles as
delegates in a simulated United Nations conference. You could be
representing the United Kingdom in the Security Council, dealing with an in-
ternational crisis, which requires a quick solution, You may be a delegate of
Amnesty fnternational, attempting to increase the role of non-governmental
organisations in the United Nations through effective lobbying and debating.

The United Nations International Student Conference of Amsterdam
(UNISCA) is a UN simulation project. The culminating highlight of this pro-
ject is a week-long UN simulation conference in Amsterdam from the 13th
until the LSth of November, 2000. UNISCA is an international,
interdisciplinary university course.

Every year UNISCA has a special theme to link the different forums
together. This yearts central theme is Globalisation.

Participating in UNISCA is valued at 7 Dutch study credits, or L0 ECT
(European Credit rhansfer System). Registration is still open.

For more information please check our web page www.unisca.org. For a
registration booklet, please send us an e-mail at unisca@pscw.uva.nl.
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Van tancient naar tnouveaut

Ruud Houdijk

"De redactie daagt u uit te reageren op dit stuk. In het
volgende nummer zal de auteur de discussie aangaan en

uw reacties onder de loep netnen, aan de hand waar"van

tevens getracht zal worden een karakterisering te geven

van een mogelijk 'nouveant regime'."1 Met deze woor-
den werd U, de lezer, in het vorige nummer van Bestuurs'
kundige Berichten de handschoen in het gezicht gewor'
pen. Het spijt mij ten zeerste dat niemand de uitdaging
heeft aangenomen. De handschoen is onberoerd geble- t
ven. Wees echter niet bevreesd (of misschien juist wel): '1 '

bij deze raap ik de handschoen weer op en schets ik
mijn eigen visie op de toekomst van de Nederlandse po-
litiek.

mijns inziens, de burger er in het
'nouveau regime' uitziet. De burgers
vonnen immers de bouwstenen van
de samenleving. Aan de hand van de

bouwstenen kan ik een beeld van de

samenleving schetsen. De laatste

maar via nieuwe belangengroeperin-
gen, die spontaan ontstaan. De bur-
ger verliest echter de zekerheid van

het oude en vaste. Met het vervagen
van de nationale grenzen, vanwege
de europeanisering, zal de burgerjuist
proberen haar eigen (deel)identiteit te

behouden. De nieuwe burger is on-

aftrankelijk, maar zelfbewust betref-

fende haar eigen identiteit. De zojuist
geschetste burgers vorrnen een sa-
menleving, zij het een nieuw soort
samenleving. De zogenaamde "net-
werk-samenleving", die wordt geken-
merkt door flexibiliteit en
vrilblijvendheid.

n

Sturing
Doorde grote dynamiek en flexibili-
teit wordt de samenleving onoverzich-
telijker en complexer. Sturing geven
aan het amorfe geheel van zich ont-
wikkelende netwerken en relaties
wordt moeilijker. Een top-down aan-
pak, zoals de institutionele politiek
hanteert, is niet meer toereikend.
Doordat de greep van de huidige
machthebbers op de samenleving
verzwakt, ontstaat er een machts-
vacutim. Geen van de bestaande
belangengroeperingen zal in staat zijn
dat vacuiim op te vullen.

Ook sturing vanuit Brussel zal
allengs moeilijker worden. Een
gefragmenteerde samenleving kan
moeilijk vanuit 66n punt bestuurd
worden en bovendien zullen de bur-
gers zich vanuit hun hervonden
deelidentiteiten (en misschien zelfs
vanuit nationalisme) verzetten tegen

het centrale gezaE in Brussel.

Van tancient naar tnouYeaut

Ik ben nu op een punt aanbeland,

.) waar ik terug moet keren naar de
centrale vragen, om ze aan de hand
van het bovenstaande te beantwoor-
den. Zelfr egulerin g b innen netwerken
lijkt een mogelijke opvolger van de

huidige regulering door de institutio-
nelepolitiek. Probleem hierbij is ech-

ter, dat zelfregulering t6 vrijblijvend
is. Binnen de internetwereld bijvoor-
beeld, waar getracht wordt op deze

wijze regels tot stand te brengen, wil
het niet erg vlotten. Een dwingende
groepering of instantie zou met een

stok achter de deur de garantie voor
een goede afloop kunnen geven. Waar

vinden we een dergelijke instantie, die

beschikt over genoeg gezag? Mis-
schien is dit wel de positie, die de in-
stitutionele politiek moet proberen te

veroveren. Zelfbewustzijn van de

politici is dan wel vereist. Men moet
realiseren, dat de institutionele poli-

subsidiariteit
Yerliest aan
betekenis

tiek zelf ter discussie zal komen te
staan door de ontwikkelingen binnen
de samenleving. Alleen als de insti-
tutionele politiek bereid is zichzelf om
te vormen tot een 'nouveau regime',
zal zij v oortkunnen blijven bestaan.

I Houdijk, R.M., "De Neder-
landse institutionele politiek rot weg",
B e s tuurskundi g e B e r ichte n, 2000,
jaargang 15, nummer 2.

In het vorige nummer signaleerde ik
een aantal ontwikkelingen, die het
aangezicht van de Nederlandse sa-

menleving veranderen. Verplaatsing
en fragmentering waren twee van
die ontwikkelingen. Verplaatsing van

de macht geschiedt door het toene-

mende belang van de Europese Unie,
fragmentering van de samenleving
door de toepassing van ICT. Deze

ontwikkelingen in ogenschouw ne-

mende, concludeerde ik dat de insti-
tutionele politiek door de tijd dreigt te

worden ingehaald en tot een 'ancien
regime' zal verworden. Deze conclu-
sie werpt veel vragen op. Als de

Haagse politiek niet meer de spil van

de samenleving vormt en de institu-
tionele politiek niet meer het belang-
rijkste ordenend principe, wat komt
er dan voor in de plaats? Hoe wordt
er sturing gegeven aan een
gefragmenteerde samenleving? Gaat

de nationale staat verloren? Hoe ziet
het 'nouveau regime' er uit? In dit
artikel zal ik trachten een antwoord
op deze vragen te vinden. Om struc-
tuur aan te brengen in de chaos van
vragen, zal ik eerst beschrijven hoe,

individua-
lisme viert

hoogtij

stap bestaat uit een poging te achter-
halen hoe er sturing kan worden ge-

geven aandenieuwe samenleving en

door wie.

Mensbeeld en samenleving
Individualisme viert hoogtij in de wes-

terse samenlevingen. Door de moge-

lijkheden van ICT wint deburger aan

onaftrankelijkheid. Men kan kiezen
waaraan men wil deelnemen en in
welk land. Politiek bedrijven doet de

burger niet meer via de gevestigde
instituties en de bestaande kanalen,
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